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SANTA COLOMA pàg 10

Polèmica pel tancament
del local de l’entitat
LGTBIQ+ Entenem

“PROJECTE NECESSARI” pàg 8

Cadena humana per millorar
la connexió amb Barcelona

BADALONA pàg 9

La situació del B9 s’enquista:
ja hi malviuen 150 persones

Rehabilitaran les bateries de la costa de Montgat pàg 11

Primera línia

S’acaba la reubicació de veïns
de Sant Roc 24 anys després

Els últims afectats pels edificis en mal estat d’aquest barri de Badalona són reallotjats en un nou bloc pàg 8
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ELECCIONS EUROPEES pàg 3

El Barcelonès Nord torna 
a confiar en el PSC en un 9J
marcat per l’ascens d’Alvise

“DIGNITAT I IGUALTAT” pàg 10
Susana Martínez, de la 
Mina i del PSC, és la primera 
diputada gitana del Parlament
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RESULTATS 9J4L’abstenció va
ser la gran guanyadora de les
eleccions europees del 9J. I és
que, de mitjana, als cinc muni-
cipis de la comarca van anar a
votar el 41,8% dels electors.
Quatre de cada 10 veïns del Bar-
celonès Nord. Per municipi, va
ser Sant Adrià de Besòs, de nou,
el que va oferir la xifra de parti-
cipació més baixa, del 37,2%,
mentre que a Tiana va ser del
47%. Sense anar més lluny, les
xifres d’abstenció al barri de la
Mina arriben al 70%; és a dir,
que en aquella zona només van
votar tres de cada 10 veïns. 

Amb tot, qui va endur-se la
victòria dels vots vàlids va tornar
a ser el PSC, que al Barcelonès
Nord va aconseguir un percen-
tatge del 39,3%, superior al que
va recollir a les eleccions catala-
nes i més elevat, fins i tot, que el
de les passades europees. I, tal
com va passar a les eleccions au-

tonòmiques del 12M, els socia-
listes es van endur la victòria a
Badalona, Santa Coloma, Sant
Adrià i Montgat, mentre que
Tiana va tornar a donar el triomf
a Junts+, tot i que per un estret
marge d’un punt i mig per sobre
del PSC, que va ser segon.

COSA DE DOS
El PSC va tornar a guanyar uns
comicis a Badalona. Els socia-
listes van reeditar la victòria en
unes eleccions europees, amb el
37% dels vots aquest 9J, a ga-
irebé una vintena de punts del
segon, el PP, el partit que, per al-
tra banda, governa la ciutat de la
mà de Xavier García Albiol. 

Tanmateix, el PP va obtenir
uns resultats bons el 9J, atès que
va créixer uns 10 punts de mit-
jana als cinc municipis. En total,
els populars van recollir 18.881
paperetes al Barcelonès Nord i
van quedar en segona posició,

per darrere del PSC, amb el
16,8% dels vots.

El PP, gràcies a aquest crei-
xement, va aconseguir superar els
partits independentistes, que van
tornar a patir. Si a les catalanes
del mes passat ja van experi-
mentar un fort daltabaix al Bar-
celonès Nord, a les europees del

9J la situació va ser similar. Per
la seva banda, ERC, enquadrada
a la candidatura Ara Repúbliques,
va ser tercera força a la comarca
amb 12.109 sufragis, el que re-
presenta un 10,7% del total. Van
superar Junts+, que tot i guany-

ar a Tiana es va quedar amb el
7,9% dels vots, 8.941 en concret. 

DALTABAIX DE LES ESQUERRES
Els bons resultats del PSC a la co-
marca contrasten amb els dels
partits a la seva esquerra. En
aquest sentit, Podem i Comuns
Sumar van anul·lar-se mútua-
ment i van obtenir resultats més
aviat discrets. De fet, Podem va
acabar superant els comuns per
mig punt i 600 vots al global co-
marcal: dels 5.618 dels morats als
5.037 dels de Yolanda Díaz, que
van tornar a viure una nit negra
al Barcelonès Nord. Fins al punt
que només van quedar per sobre
de Podem a Santa Coloma de
Gramenet, i per menys d’un cen-
tenar de vots de diferència. 

Les esquerres van baixar el
9J, mentre que l’extrema dreta
va pujar. Vox ho va fer molt
lleugerament, mantenint els nú-
meros del 2019 i dels últims co-

micis celebrats a la comarca,
tant dels catalans com dels mu-
nicipals, movent-se en percen-
tatges al voltant del 7%, que és el
que va aconseguir en el global co-
marcal el 9J: 7.871 vots. 

NOMS PROPIS DE LA JORNADA
I, parlant d’extrema dreta, un
dels protagonistes de les euro-
pees va ser l’agitador ultra Alvi-
se Pérez, que amb la seva can-
didatura ‘S’ha acabat la festa’ va
assolir el 3,5% dels vots al Bar-
celonès Nord, fent un bon paper
a ciutats com Montgat i Sant
Adrià, on va obtenir un 4,5 i un
4,2%, respectivament. 

Per altra banda, el famós
meteoròleg badaloní Tomàs Mo-
lina, candidat d’ERC, serà fi-
nalment eurodiputat, ja que els
republicans van pactar amb el
BNG gallec que si no s’obtenia el
quart escó, aquest se’l repartirien
les dues formacions.

Sant tornem-hi
» El PSC també guanya les eleccions europees al Barcelonès Nord amb el 39,3% dels vots totals

» El PP puja, tal com va passar el 12M a les catalanes, i l’agitador ultra Alvise Pérez irromp a escena 

Resultats dels principals partits a les
europees del 9J al Barcelonès Nord

41,8%
és la participació
mitjana en les
eleccions europees 
al Barcelonès Nord
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L’atleta Laura García Caro anava tercera en la recta final dels20 km de marxa i va agafar la bandera espanyola per
celebrar el bronze europeu. No va veure que la seguia la
ucraïnesa Olyanovska, que la va avançar just abans de la meta.

En la graduació d’una escola de Wisconsin, el pare d’una
noia que acabava de recollir el seu diploma i anava a

saludar els seus professors va saltar a l’escenari empenyent-
ne un, que era negre. No volia que la seva filla el toqués. 

Aquest estiu està de moda prendre el sol amb plantilles
amb forma de flor, de sol o d’altres figures que es

col·loquen a diverses parts del cos i fan l’efecte de tenir un
tatuatge. Els experts, sens dubte, no ho recomanen.

Un bar pot fer-se viral només pel seu nom. És el que li ha
passat a un establiment de València, que s’ha convertit

en tot un reclam per dir-se ‘Beer para Creer’. Els propietaris
són experts en màrqueting i publicitat.

LA FOTOJunts per Catalunya

La lupa

Recentment, l’equip de govern socialista de
Santa Coloma de Gramenet va anunciar l’i-
nici de les obres d’urbanització d’una zona
lúdica accessible al parc de Can Zam amb

un pressupost d’adjudicació de 748.397 euros.
El projecte es desenvoluparà al parc de Can Zam,

entre el carrer Victor Hugo i l’Av. Francesc Macià, da-
vant del llac, amb una superfície d’actuació de 3.565
metres quadrats.

Dies després es publicaven al canal 3/24 els re-
sultats d’una investigació científica que denota que els
paviments de cautxú que fa temps que s’estan utilit-
zant com a substrat de parcs i àrees de jocs infantils
podrien ser perjudicials per a la salut.

La investigació, duta a terme per investigadors del
CSIC, posa especial èmfasi en la perillositat de la capa
de cautxú que recobreix el paviment. Aquesta última
capa del paviment es fabrica de colors cridaners per
fer més atractius els parcs. El que es diu és que, per
donar aquests colors llampants al cautxú, aquest s’a-
coloreix en alguns casos amb metalls com l’antimo-
ni, l’alumini o el plom. És d’especial perillositat el co-
lor groc que s’aconsegueix amb sals d’alumini.

D’altra banda, aquests granets de cautxú tenyits es
compacten amb unes resines que tenen un alt contingut
de ftalats. Aquests ftalats són substàncies que es fan
servir en tractaments plastificadors i que s’ha demostrat
que tenen influència en els nivells hormonals i ja han
sigut regulats en la indústria alimentària com a ma-
terials que estan en contacte amb els aliments.

Des d’Esquerra Republicana, preocupats pels re-
sultats de la investigació científica, hem revisat els plecs
tècnics de la licitació d’aquesta nova zona al parc de
Can Zam i hem detectat que l’actuació preveu 6 tipus
de paviment creiem que potencialment perillosos per
a la salut, tal com indiquen els investigadors del CSIC.

Aquests tipus de cautxú que s’instal·laran a l’es-
pai singular multijoc són:

- La base: una barreja de color per imitar terra na-
tural (80% groc, 10% verd i 10% vermell).

- Les muntanyes: barreja de 80% verd, 10% groc
i 10% vermell.

- Els espais de joc i el recorregut principal: vermell
il·luminat.

- Els recorreguts secundaris, amb cercles blau
turquesa.

A la vegada, cal afegir-hi quelcom que no és nou:
l’ús del cautxú dels pneumàtics reciclats, que formen
les capes inferiors dels paviments, incorporen subs-
tàncies tòxiques com les cloroparafines, que ja s’ha
constatat que són cancerígenes per als humans.

A més dels perjudicis que aquests materials puguin
tenir per a la salut humana, s’ha demostrat també que
tenen efectes en el medi ambient, i possiblement en
la salut dels animals.

Es continua estudiant si aquests materials podrien
degradar-se amb el pas del temps i la radiació solar
i, per tant, ser ingerits o inhalats en l’ús d’aquestes
àrees de joc.

A tot això també cal sumar-hi que aquests pavi-
ments s’escalfen de manera rellevant amb el sol i con-
tribueixen a l’efecte illa de calor.

Per tot això, volem alertar l’equip de govern de San-
ta Coloma de Gramenet sobre aquestes noves inves-
tigacions científiques que podrien ser aplicables en la
millora dels espais públics de la nostra ciutat i cercar
alternatives saludables als recobriments de cautxú pro-
posats per a la zona del parc de Can Zam per tal de
garantir la salut dels colomencs i colomenques.
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per Sam Núñez (ERC Santa Coloma de Gramenet)

A temps de rectificar
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Ens hi juguem molt1

2
Posar l’Ajuntament al dia

Una escola del Barcelonès, 
distingida com a inclusiva

Molina vota a Badalona per una legislatura
en què es decidiran “coses importantíssimes” 

El + llegit línianord.cat

3

4

5

El Tast Tiana torna amb 
novetats als carrers del poble

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Nord no comparteix necessàriament les opinions que
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@victorguinot: Amb la victòria a Catalunya
a les eleccions europees, el PSC guanya con-
secutivament 5 eleccions. Mentrestant, l’in-
dependentisme perd un milió de vots. 

@caminantes21: Alvise Pérez, condemnat
diverses vegades per difondre mentides,
obté tres eurodiputats. No és una deriva cap
a la ultradreta, sinó cap a la ultraestupidesa. 

#Alvise

@FonsiLoaiza: Yolanda Díaz anuncia que
deixa els seus càrrecs orgànics a Sumar
després de la patacada a les europees. Se-
guirà com a vicepresidenta al govern.

#Sumar #PSC

Safata d’entrada

És una vergonya com la po-
lítica educativa ha esbor-
rat la geologia dels currí-

culums de l’ESO i del Batxillerat.
Vet aquí el sorgiment del col·lec-
tiu Geologia en Lluita, que acull
més de dos-cents professors pre-
ocupats per aquesta censura de
la geologia. 

Per exemple, i durant els
quatre anys de l’ESO, només
s’ensenya geologia obligatòria-
ment durant un sol trist trimes-
tre. Conseqüència d’això està
sent que cada cop menys gent
sap què és la geologia. La majo-
ria entén què és un químic, un fí-
sic, un biòleg... Però, i un geòleg?
Alguns diuen que són els que ex-
caven els romans, però aquests
no són els geòlegs sinó els ar-
queòlegs, i un geòleg no és el ma-
teix que un arqueòleg. Per tant,

La Geologia censurada
per David Rabadà

i malauradament, confondre la
quarta ciència experimental
com és la geologia amb els co-
neixements humanístics i tèc-
nics de l’arqueologia implica
un gran desconeixement en
cultura general. 

Posem per cas el secretari
de les Nacions Unides, António
Guterres. Fa uns dies va de-
clarar que els humans repre-
sentem el mateix perill que el
meteorit que va matar els di-
nosaures, però qui conegui
una mica la història geològica
del planeta i la geologia d’a-
quest, entendrà que això és

una gran animalada. La raó és
que va haver-hi més i majors
meteorits sense extincions glo-
bals. Per extingir els dinosau-
res van passar més coses que
un meteorit. 

Cal preguntar-se ara si cen-
surar la geologia dels nostres
currículums educatius surt a
compte. S’entén ara la confu-
sió amb l’arqueologia i la pífia
del secretari de les Nacions
Unides? Al final ens pensarem
que un sisme és un càstig diví.
El terraplanisme només ha
estat l’inici d’aquesta hipo-
cresia política.
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Els semàfors

L’entitat Entenem Santa Coloma,
que defensa els drets LGTBIQ+,

ha hagut de tancar el seu 
local per un retard d’un any 
en la subvenció municipal. 
El consistori argumenta que 

el procés és complex i referma el
compromís amb l’entitat.

pàgina 10Aj. de Santa Coloma

Susana Martínez, militant 
del PSC del barri de la Mina, 
és la primera dona gitana 
a entrar al Parlament de
Catalunya. Martínez vol
combatre l’antigitanisme, 
el qual, assegura, continua 
molt present a la societat.

pàgina 10Susana Martínez

L’Ajuntament de Montgat ha
aprovat inicialment un projecte

per rehabilitar les seves
instal·lacions de la bateria 
de la costa i crear un centre

d’interpretació històric. L’objectiu
és formar part de la ruta 

de la Guerra Civil al Maresme.
pàgina 11Aj. de Montgat
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Cadena humana per una
millor connexió a la comarca

TRANSPORT4Una cadena hu-
mana formada per unes 1.500
persones va unir-se dissabte al
migdia per reclamar la connexió
en metro de la Trinitat Nova amb
la Trinitat Vella, a Barcelona. En-
mig d'una reivindicació festiva i
amb el pont de Sarajevo com a
nexe d'unió, els veïns de la zona
aposten per l'ampliació de l'L3 de
Trinitat Nova fins a Trinitat Ve-
lla (L1) amb un túnel que no ar-
ribaria als 900 metres de longitud.
“Es tracta d'un projecte necessa-
ri, justificat i que ja està previst al
Pla d'Infraestructures”, va recor-
dar Paco Flórez, membre de la ini-
ciativa 'La Trinitat per la mateixa

via'. “No té sentit que per anar d'u-
na banda a l'altre del districte hà-
gim de fer transbord a la plaça de
Catalunya. És inversemblant”,
va recalcar Flórez.  

Andrea Llop, de la mateixa
entitat, va afegir que no només es
tracta d’unir aquests dos barris
de Barcelona, sinó que “se'n be-
neficiaria tota la zona metropo-
litana nord i del Baix Besòs: de
Sant Adrià de Besòs a Santa Co-
loma de Gramenet, Badalona i
Montcada i Reixac", va assegu-
rar. De fet, a la cadena van par-
ticipar membres d’associacions
veïnals de Santa Coloma de Gra-
menet i Badalona. 

HABITATGE4Dimarts va culmi-
nar el llarg procés de reallotja-
ment de les famílies afectades per
la remodelació del barri de Sant
Roc de Badalona. La consellera de
Territori en funcions, Ester Ca-
pella, i l’alcalde Xavier García
Albiol van lliurar dimarts les
claus dels 28 habitatges del re-
centment acabat edifici T, on viu-
ran els últims veïns que quedaven
pendents d’un nou pis en el marc
del procés iniciat el 2000. En to-
tal, durant aquestes més de dues
dècades la Generalitat ha cons-
truït 879 pisos, amb una inversió
de prop de 100 milions d’euros
per donar sortida als veïns de Sant
Roc obligats a deixar casa seva pel
mal estat de les construccions.
Tant Capella com Albiol van res-
saltar que el lliurament dels pisos
garanteix la “dignitat” del veïnat.

Capella va afirmar que fina-
litzar el reallotjament suposa re-
soldre un “deute històric” que les
administracions tenien amb els
veïns. “És un acte de justícia”, va
afegir, tot destacant la “qualitat al-
tíssima” dels pisos.

Per la seva banda, Albiol va
avançar que la voluntat del go-
vern és desplegar equipaments al
barri durant aquesta legislatura,
com una àrea esportiva i també
parcs infantils. Va advertir, però,
que “hauran de ser els veïns els
qui vetllin per aquestes instal·la-
cions i evitin que estiguin des-
trossades al cap de 48 hores
d’haver-les estrenat”.

Amb tot, el secretari de l’as-
sociació de veïns de Sant Roc, En-
rique Lara, va expressar que ha
estat “lamentable” que el procés

s’hagi allargat 24 anys per a al-
gunes de les famílies. De fet, as-
segura que la dilació ha fet que
molts afectats hagin optat per
marxar del barri, mentre altres
han mort sense descendència.

El reallotjament es tancarà
del tot amb l’enderroc dels qua-
tre edificis on viuen actualment
els veïns que han rebut les claus,
que podria començar l’últim tri-
mestre d’enguany. Al solar que
quedi alliberat la intenció és ai-
xecar-hi més de cent habitatges
de gestió pública.

Últim bloc de pisos del procés de reallotjament. Foto: Gemma Sánchez/ACN

Reallotgen els últims afectats
per la reforma de Sant Roc 

Imatge de la cadena humana. Foto: Jordi Bataller/ACN

Successos |Tallen el coll a un home durant una baralla
Una baralla multitudinària el passat divendres va acabar amb un home amb un

tall al coll. Segons va avançar Metrópoli, els fets van passar de matinada a la
plaça dels Músics. El ferit va ser atès i està estable.
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Cas Germina:  s’estudiarà com
reubicar els infants afectats

SERVEIS SOCIALS4El tanca-
ment de Germina, que va agafar
a contrapeu a professionals i a les
210 famílies que rebien els seus
serveis a Badalona i a Santa Co-
loma, va provocar diverses mo-
bilitzacions per reclamar una
solució per a aquesta situació.
Per minimitzar al màxim l’im-
pacte, aquest dilluns l’Ajunta-
ment de Badalona va reunir-se
amb entitats badalonines per
veure les diferents opcions de
cara al curs vinent. El consisto-
ri va comunicar, segons Bada-
lona Comunicació, que estudia-
rà, cas per cas, la situació de cada
infant i el grau d’urgència. 

Tal com va explicar la set-
mana passada treballadors de
Germina a Línia Nord, s’està
buscant un possible nou patro-
nat que col·laborés a mantenir
viva la fundació. També dema-

naven a les administracions pú-
bliques que donessin un cop de
mà per evitar deixar tirades a les
famílies. El problema que plan-
tejaven, tanmateix, és la mane-
ra de reabsorbir aquestes places
de Germina a unes altres enti-
tats. Destacaven que ha de ser un
procés que no ofegui a l’entitat
receptora i, alhora, que no suposi
un gran desplaçament per les fa-
mílies afectades.

D’altra banda, aquest dilluns
el director de Germina, Mario
Cuixart, publicava a Social.cat
una carta de comiat on explica-
va que, tot i que l’equip ho està
intentant tot per evitar el tanca-
ment de l’entitat, “la realitat i el
temps s’imposen”. “És un mo-
ment molt dur. Una barreja de
ràbia, impotència, dolor i orgull
per la feina feta”, declarava el di-
rector a la missiva.

DESIGUALTATS4La vulnerabi-
litat i la manca d’habitatge han
marcat, malauradament, els úl-
tims anys a Badalona. Una qües-
tió enquistada són els grups de
persones que viuen a naus; i el
cas més recent és el de les 150
que viuen a l’antic institut mu-
nicipal B9. L’Ajuntament de Ba-
dalona ja ha intentat, per via ju-
dicial, el desallotjament de les
instal·lacions, que són munici-
pals, sense oferir cap alternati-
va als seus habitants. 

El mes de maig, tal com va
avançar El Periódico i ha con-
firmat Línia Nord, dues advo-
cades que representen a part
dels habitants del B9 van pre-
sentar un recurs contra la reso-
lució del desallotjament, per la
vulneració dels drets fonamen-
tals que representa. En paral·lel,
també han sol·licitat mesures
cautelars perquè s’acordi la sus-
pensió del desallotjament, tenint
en compte l’argument exposat.

La defensa d’una part de les
persones que hi viuen explica a
Línia Nord que l’Ajuntament
vol evitar que hi visquin perso-
nes vulnerables, quan, recor-
den, “hi ha gent a l’interior amb
discapacitats i en situació eco-
nòmica vulnerable”. Destaquen,
a més, que el consistori “no ha fet

cap proposta” per intentar bus-
car una solució per als 150 ha-
bitants del B9.

El consistori, per la seva ban-
da, al·lega que les persones que
hi viuen són “ocupes conflictius
i delinqüents”. A més, conside-
ra urgent el desallotjament per
“l’elevat risc d’incendi”, a causa
de la manipulació de quadres
elèctrics i per les condicions en
què viuen els habitants.

SENSE ALTERNATIVA A LA VISTA
Per evitar aquestes situacions,
insisteix la defensa dels inqui-
lins, és necessari oferir alguna al-
ternativa. “Creiem que el que
hauria de fer serveis socials és
personar-se i fer un pla d'ac-

tuació. És un problema de salut
pública”, argumenta la defensa,
que es mostra crítica amb la ges-
tió municipal del cas, tenint en
compte els antecedents simi-
lars amb naus ocupades a la ciu-
tat i l’incendi mortal d’una d’e-
lles el 2020. “Són persones que
necessiten una alternativa. Ja te-
nim un problema i, si es queden
al carrer, que farà l’Ajunta-
ment?”, es pregunta una de les
advocades.

La defensa de part dels ha-
bitants del B9 considera que
l’Ajuntament no pot defugir del
conflicte. “És una propietat mu-
nicipal, no es pot ignorar la re-
alitat. L’Ajuntament no pot mi-
rar cap a una altra banda”, clou.

Imatge aèria de l’antic institut B9, on viuen 150 persones. Foto: X (Albiol_XG)

“L’Ajuntament no pot mirar cap
a una altra banda amb el B9”

Manifestació dels afectats a la plaça de la Vila. Foto: X (@alex_montornes)



SUCCESSOS4Aquest passat di-
umenge va aparèixer mort un
sense sostre al barri del Singu-
erlín. Segons va avançar Metró-
poli, un veí va trobar el cos als
voltants de la biblioteca Salvador
Cabré i va avisar al vigilant de l’e-
quipament municipal perquè
avises a la policia. Les fonts mu-
nicipals consultades per El Pe-
riódico apunten que els sanita-
ris que van atendre la víctima
van declarar que la possible cau-

sa de la mort va ser un ictus.
Amb aquest cas, ja són dos sen-
sesostre morts en els últims tres
mesos a la ciutat. 

El grup municipal d’ERC la-
menta la situació i posa èmfasi
en el problema del sensellarisme
a la ciutat. “Aquest fet torna a po-
sar de manifest la necessitat de
l’existència d’un alberg social a
la ciutat per fer front a aquestes
situacions de sensellarisme”, ex-
pliquen els republicans. 

SOCIETAT4Entenem Santa Co-
loma, entitat que visibilitza i
lluita pels drets del col·lectiu
LGTBIQ+, anunciava el 5 de
juny el tancament del seu local
“per la manca de subvencions”.
En un comunicat, assenyalen
que aquest espai que van inau-
gurar el setembre del 2022 va ser
possible gràcies a un conveni
amb l’Ajuntament. Aquest, re-
corden, va caducar el juny del
2023 i ara, un any més tard, la-
menten que tot i treballar-ne per
la renovació, no ha estat possible.
“No pensàvem que la manca de
subvencions s’allargaria tant i
vam apostar per mantenir l’acti-
vitat al local. Avui, els deutes, llo-
guers, subministraments i buro-
cràcia ens han acabat asfixiant”,
declaren des de l’entitat.

TRÀMITS  “COMPLEXOS”
Consultades per Línia Nord, fonts
municipals asseguren que el re-
tard en l’aprovació del conveni és

a causa dels “condicionants de la
justificació de les subvencions
concedides a l’entitat”, així com de
la “complexa tramitació admi-
nistrativa” dels diferents expe-
dients. Aquest conveni, que cor-
respon a l’exercici 2024, confir-
men que està en tràmit.

El consistori també ha re-
cordat que des de la fundació de
l’entitat, Ajuntament i Entenem
han treballat plegats per la de-
fensa dels drets LGTBIQ+. A
més de la subvenció anual de

15.000 euros, afegeixen que han
col·laborat en altres despeses,
com l’organització de l’Orgull.
“L’Ajuntament manté el seu
compromís incondicional amb
Entenem“, asseguren les ma-
teixes fonts municipals.

Sigui com sigui, des de l’opo-
sició han lamentat aquesta set-
mana el tancament del local
d’Entenem. La regidora d’ERC
Noemí Egea va destacar fa uns
dies que la tasca de l’entitat “és
imprescindible” a la ciutat.

Imatge del comiat a l’Espai Entenem. Foto: X (@Entenem_SCLGTBI)

Polèmica pel tancament 
del local d’una entitat LGTBIQ+

Troben mort un sense 
sostre al barri de Singuerlín

Emergència | Reallotjades dues escoles per un incendi
L’incendi al carrer Sant Carles produït a un pàrquing el passat dissabte ha afectat

les instal·lacions de l’Escola Sant Just i de l’Escola Bressol l’Oreneta. El primer cen-
tre educatiu es reallotjarà temporalment a la Ciba, i el segon a El Blauet.

Vista aèria de Santa Coloma. Foto: Arxiu

Medi Ambient | Audiència sobre la platja del Litoral
El pròxim 20 de juny l’Ajuntament oferirà una audiència pública per explicar 
la situació de la platja del Litoral, que fa tres anys que està tancada. 
L’alcaldessa, Filo Cañete, resoldrà els dubtes als veïns presents.

Susana Martínez Heredia és una
dona de la Mina que ja forma
part de la història política de Ca-
talunya. I és que és la primera
dona gitana que ha arribat a ser
diputada del Parlament. Ho fa de
la mà del PSC, un partit del qual
diu que fa anys que “fa política
amb i per al poble gitano”. Ho
declara a Línia Nord la mateixa
Martínez Heredia, àlies ‘Gitana
economista’ a les xarxes socials,
on manté una activitat destaca-
ble de reivindicació de les seves
arrels gitanes.

Dilluns va tenir lloc la prime-
ra sessió de la nova legislatura al
Parlament, i la diputada confessa
que va viure aquell dia “històric”
per al poble gitano amb “nervis”.
“El mòbil bullia de missatges que
rebia amb felicitacions”, recorda

Martínez Heredia, que assegura
que treballarà des del Parlament
per lluitar per la “igualtat” i per de-
fensar la “dignitat” del seu poble. 

La seva presa de possessió de
l’escó, sense anar més lluny, ha es-
tat molt celebrada a la Mina, que
aquests dies va plena de records
i vivències de la jove Susana. “Li
n’han recordat moltes, a la meva
mare”, reconeix, feliç.  

UNA DÈCADA D’ACTIVISME
Ara bé, la seva vocació de servei
públic i de reivindicació dels orí-
gens no és flor d’un dia. I és que
la nova diputada fa més d’una dè-
cada que combat l’antigitanis-
me, un fenomen que, alerta, “en-
cara és present”. I no són parau-
les buides, ja que l’ha viscut en la
seva pròpia pell. “Continuo patint
el mateix estigma quan entro en
un centre comercial, intento llo-
gar un pis o quan he anat a una
entrevista de feina”, lamenta
Martínez Heredia, que recorda

que, en el cas dels gitanos, l’edu-
cació “no és suficient”, ja que les
primeres impressions i els clixés
sovint pesen més que la formació
que pugui tenir la persona.

Per tot plegat, Martínez He-
redia va entrar el 2015 a la Fe-
deració d’Associacions Gitanes de
Catalunya (FAGIC), on es va en-
carregar de l’àrea econòmica. I és

que la nova diputada té la carre-
ra d’Economia, que va aconseguir
després de molt d’esforç.

De fet, no va poder fer el salt
directe a la universitat en acabar
el batxillerat, ja que va ser l’any
que van acomiadar el seu pare.
“La vida et posa la traveta, però
has de saber aixecar-te”, refle-
xiona. No va poder entrar aquell

any a la carrera, però després d’a-
conseguir una feina al Consorci
de la Mina gràcies a un pla local
d’ocupació, va poder estalviar
per pagar-se el primer any de la
universitat. Depenia de les be-
ques, fet que l’obligava a ser una
estudiant de 10 per mantenir-les.
Més tard, la van tornar a becar
per estudiar un màster de Gestió
Tributària a ESADE i ara, des de
fa set anys, “retorna” a la socie-
tat tot el que va rebre, treballant
al departament de Drets Socials
de la Generalitat. 

Amb tot, Martínez Heredia
recorda que el seu cas és “extra-
ordinari” i que no sol ser la nor-
ma, precisament a causa de les
desigualtats que afecten els gita-
nos i que ella també ha patit. En
aquest sentit, demana que no la
posin com a exemple per culpa-
bilitzar els que no han aconseguit
trencar aquest sostre i, com és el
seu cas, treballar a l’alta política
“presumint de ser gitana”. 

Trencant barreres
» Susana Martínez Heredia, de la Mina i militant del PSC, és la primera diputada gitana del Parlament

» L’adrianenca fa una dècada que combat l’antigitanisme, respecte al qual avisa que “encara és present”

Martínez Heredia, a les escales del Parlament. Foto cedida

Francisco J. Rodríguez
SANT ADRIÀ
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Dignificar els espais bèl·lics de
Montgat. Aquesta és la decisió
unànime que es va prendre a l’úl-
tim Ple municipal per aprovar
inicialment un projecte per crear
un centre d’interpretació al voltant
del Parc de les Bateries. Aquest es-
pai, conegut per les dues metra-
lladores  que hi ha, també inclou
altres construccions que daten
de la Guerra de Cuba, el 1898, i
que es van utilitzar durant la Gu-
erra Civil. Es tracta d’un projecte
que es va presentar durant el pas-
sat mandat i que ara s’ha tornat a
posar sobre la taula.

La intenció de l’Ajuntament és
que Montgat sigui l’inici de la
ruta de la guerra civil del Mares-
me, ja existent, que arriba fins San-
ta Susana. Per tant, calen fer uns
treballs per donar formar de ruta
i de centre d’interpretació a l’espai.

La regidora de Cultura i Gestió del
Territori i del Patrimoni, Mercè
Marín, explica in situ a Línia
Nord les primeres idees del con-
sistori sobre el projecte.

ELEMENTS DE GUERRA
A part de les dues metralladores,
també hi ha un tercer niu al parc,
però l’arma no s’ha conservat al
seu lloc original. Darrere d’elles hi
ha unes edificacions on es guar-
dava la munició que, mitjançant
un sistema de politges, es pujava
fins a les metralladores. La inten-
ció municipal amb aquestes sales,
que estan tancades, és habilitar-les
perquè puguin rebre visites.  

D’altra banda, també hi ha
una casa que es va construir des-
prés de la guerra, ja que l’espai es
va aprofitar com una destinació
per fer el servei militar. Un com-
plex que, tot i no tenir valor ar-
quitectònic ni un ús específic, ser-
viria com un equipament més
per caracteritzar la zona. Ja a la
costa, Montgat també conserva

dos búnquers, un a la Riera d’En
Font i un altre a la platja de Mont-
solís, i dos nius de metralladores
davant del Turó de Montgat.

“Ja que ho tenim, s’ha de tenir
bé. També crec que és necessari
veure d’on venim per saber on po-
dem anar, i més amb el context de
guerra que es viu actualment al

món”, afirma Marín. Tot aquest
llegat seria el principi i el final d’a-
quest recorregut, que enllaçaria
amb altres poblacions veïnes que
ja s’hi han adherit com el Masnou.
Sobre les construccions situades a
la costa, Marín assegura que en
l’actual pressupost ja està previs-
ta una acció per senyalitzar aquests

elements. Una funció clau, diu, per
donar a conèixer el passat d’a-
quelles construccions. 

Amb l’aprovació del projecte,
l’Ajuntament està a l’espera de po-
der obtenir una subvenció per fi-
nançar-lo. En cas contrari, di-
uen, hi ha el consens de tirar-lo en-
davant amb recursos municipals.

Imatges d’una metralladora i de la part posterior de les instal·lacions on es guardava la munició. Foto: R.H

Museïtzar el passat bèl·licmontgatí
» En l’últim Ple es va aprovar el projecte per rehabilitar les instal·lacions de la bateria de la costa
» Amb aquesta actuació, Montgat seria el punt d’inici de la ruta de la Guerra Civil al Maresme

Tiana | En marxa la Festa Major Petita  
Del 13 al 16 de juny Tiana celebrarà un any més la festa major petita de
Sant Antoni, que compartirà espai amb el Tast Tiana. A més d’activitats

per a tots els públics i concerts, també s’escollirà el capgròs de l’any.

Rubén Hidalgo
MONTGAT
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Esports Bàsquet | Una renovació i un fitxatge a la Penya  
Després de les renovacions del tècnic, Jordi Vizcaíno, i de l’alera pivot Alima Dembelé, el Club Joventut
Badalona ha anunciat dos nous moviments per al seu debut a Lliga Femenina. La base Inés Santibáñez

continuarà a un equip al qual arriba la pivot Serena-Lynn Geldof, procedent al Basket Zaragoza. 

“Suposo que hi haurà moltes
mares que pateixen molt menys
que jo. Quan la Marta surt a la
pista, però, estic molt tensa:
m’empipo quan falla i m’emo-
ciono molt si anota una cistella,
fa una assistència o l’equip gua-
nya. Hauria de tranquil·litzar-
me una mica”, confessa, a la gra-
da del pavelló Virrei Amat, du-
rant la Final a Quatre de la Su-
per Copa, Ester Bajo, mare de
Marta Colàs, jugadora del Draft
Gramenet.  

L’Ester es canvia les guàrdies
sempre que pot per anar als
partits de la seva filla. “La veri-
tat és que no crido. Només pa-
teixo. És un patiment interior”,
afegeix. Quan la Marta és al
parquet, la mare prefereix que
ningú li parli perquè està molt
concentrada i no vol perdre’s cap
detall. Admira la filla per la seva
competitivitat i constància. “Mai
faltarà a un entrenament per
malaltia ni lesió, i farà el que pu-
gui, i sempre pensa en el millor
per al grup”, detalla. Colàs s’em-
pipa molt quan l’equip perd.
“En aquest context, la Marta
prefereix que ningú li digui res
i jo opto per anar en un altre cot-
xe. Imagina’t que li comento
que no ha jugat malament i ella
em respon que ho ha fet fa-
tal...”, matisa la mare. 

ELS VALORS DE L’ESPORT 
A Bajo li encanten i transmet els
valors de l’esport, com l’empa-
tia. Des de ben petita a la filla li
han inculcat a casa que cal aju-
dar a aixecar-se a una rival a qui
li ha fet falta i demanar-li dis-
culpes. “Això forma part de la
cultura esportiva i no puc en-
tendre que hi hagi esportistes
que es desentenguin de tot quan
cometen una infracció inten-
cionada”, comparteix.  

A l’altra punta del pavelló hi
ha Antònia Tuset, mare de Mag-
da Jané, que és jugadora del CB
Roser i procedeix del Nou Bàs-
quet Olesa, equip amb què va
ascendir a Copa Catalunya el
curs 2022-2023.  

GRANS COMPANYES
“La Magda sempre ens ressalta
que està molt contenta al Roser
perquè hi ha conegut grans es-
portistes i companyes que l’han

acollit molt bé. Ja havia jugat al
CB Igualada amb Berta Sella-
rès”, comparteix l’Antònia.   

“TRANSMET CONFIANÇA”
“Ma filla és molt noble i es des-
viu sempre per l’equip. A vega-
des m’agradaria que s’empipés
una mica més a la pista”, la re-
trata el pare, Miquel Jané.
“Transmet tranquil·litat i con-

fiança a l’equip, i veu de pressa
les jugades. Té dots d’organit-
zació”, intervé la mare.  

Magda Jané sempre ha jugat
de base, però aquesta tempora-
da al CB Roser ho ha fet també
de 3, d’alera. “En el caràcter
s’assembla més a mi, i en l’or-
ganització, a la seva mare”, con-
tinua el Miquel, que es va perdre
molts partits de la seva filla
quan treballava com a pastisser. 

Era l’Antònia qui tenia festa
els caps de setmana i la portava

on fos, sempre posant-se d’acord
amb les altres famílies. Cada
setmana hi havia, per tant, ro-
tació de xofers.  

En el somriure de Gemma
Moratalla hi veig clarament l’a-
legria de la filla, Duna Moreno,
jugadora del SESE, que ens ob-
serva atenta. “No em poso ner-
viosa quan la veig jugar. Sim-
plement m’emociono perquè ho
fa molt bé. Sempre hem gaudit
molt amb les seves actuacions”,
confessa, divertida. 

AMOR PEL BÀSQUET
La mare admira de la filla la po-
sitivitat i l’optimisme. “La Duna
sempre està contenta i des de ben
petita viu el bàsquet amb molta
intensitat. És preciós que tingui
aquesta passió i aquest amor
per l’esport”, celebra la Gem-
ma, que, passi el que passi al par-
quet, sempre anima amb mis-
satges breus com “vinga, SESE!”,
“som-hi, SESE!” o “molt bé!”, i
gaudeix. Sap relativitzar les vic-
tòries i, sobretot, les derrotes. 

“L’important és que frueixi
amb el que fa, i estableixi vincles
als clubs on jugui, com ja ha fet
a l’FC Martinenc Bàsquet o al
Lima Horta Bàsquet. De fet,

l’han vingut a veure totes les se-
ves excompanyes de fa dos anys.
Fa amigues a tot arreu. Això és
el millor del bàsquet”, celebra la
mare de la Duna, encantada
amb l’equip humà i esportiu
del primer equip del conjunt
de Nou Barris. 

La Gemma, que havia fet
natació quan era “joveneta”,
creu que és més adequat que els

nens i les nenes s’iniciïn en l’es-
port amb disciplines d’equip,
com el bàsquet, perquè “els aju-
da molt a socialitzar”.   

Peronella Badia, mare de
Queralt Ribera, exjugadora del
Bàsquet Femení Sant Adrià i ara
al Manresa CBF, parla amb els
ulls. És molt expressiva i anima
tant l’equip que arriba a celebrar
una cistella que no s’ha produït.  

“A la Queralt no li podem de-
manar més: treballa, estudia i
juga a bàsquet, i ho fa tot amb el

cor i deixant-hi l’ànima. És una
persona  discreta i humil, que
són valors que sempre li hem
transmès a casa”, enraona la
Peronella. 

COMPROMESA
“La nostra filla té unes ganes, una
empenta, una constància i una
persistència que són dignes d’ad-
mirar. És molt responsable i
compromesa, i lluita cada segon
per complir els seus somnis. És
realment inspiradora”, la retrata,
emocionat, Pere Ribera, el pare. 

El Pere i la Peronella són d’a-
nimar força i de fer-ho sense
perdre el respecte al col·lectiu
arbitral ni a les rivals. “Intentem
que el nostre alè arribi a les ju-
gadores i crec que elles reben
aquesta energia extra”, enraona
la Peronella. “Des de la grada
pots pensar que la Queralt no es
posa nerviosa a la pista. Sembla
tranquil·la. Té els nervis a dins”,
comenta el pare.  

“Des que era cadet juga amb
sèniors i això potser li dona més
seguretat. Ha hagut de madurar
abans”, defensa la Peronella,
just abans de festejar, amb un
gran crit i aixecant els braços,
una cistella de la Queralt. 

Toni Delgado
SANTA COLOMA

L’alè familiar a la grada
» Ester Bajo es canvia les guàrdies per veure els partits de la seva filla, Marta Colàs, jugadora del Draft 
» “A la Queralt [Ribera] no li podem demanar més: treballa, estudia i juga a bàsquet”, diu la seva mare 

“La meva filla Marta
sempre pensa en el
millor per al  grup”,
assegura Ester Bajo

“La Queralt té una
constància i una
persistència dignes
d’admirar”, diu el Pere 

Marta Colàs, jugadora del Draft Gramenet, a la Final a Quatre de la Super Copa, i la mare, Ester Bajo, a la grada. Foto: Toni Delgado
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Aquesta obra explica la història d’un re-
conegut coachmotivacional que ajuda
gent en la seva recerca de la felicitat. Amb
tot, quan els esdeveniments fatídics ir-
rompen en la seva vida, no sap com apli-
car-se ell mateix els consells que amb tan-
ta convicció recomanava a la resta de la
gent. Es pot veure a l’Espai Texas de Bar-
celona fins al 22 de juny.

Teatre

El tigre
Ramon Madaula

Aquest és el treball més ambiciós del can-
tautor barceloní, després de publicar
dos àlbums durant el 2023. El disc beu del
folk i de la música d’arrel americana,
amb tonalitats més properes al rock i al
pop. En les tretze cançons de l’àlbum pre-
dominen les guitarres elèctriques, els
violins i la bateria, i les lletres reflexives i
senzilles a la vegada.

Música

Com a part d'un tractament contra l'Alz-
heimer, un exdetectiu d'homicidis in-
tenta tornar a investigar pel seu compte
l'espantós assassinat d'un professor uni-
versitari. Lluitant per recuperar la me-
mòria, descobreix tota una xarxa de
contradiccions i secrets que faran que la
seva vida canviï per sempre. El protago-
nista és Russell Crowe.

Pelis i sèries

Ombres del passat
Adam Cooper

El país de les flors
Biel Martí

Sala Montjuïc
Aquest mes de juny comença una nova edició de Sala 

Montjuïc, amb projeccions de cinema a la fresca al Castell de
Montjuïc de Barcelona. Les entrades ja estan a la venda i en-
tre els films més destacats hi ha La casa en flames, Barbie i Op-

penheimer, entre altres pel·lícules clàssiques com Billy Eliot,
Regreso al futuroo El resplandor. La primera projecció es farà
el 28 de juny i l’última el 2 d’agost, quan clourà aquest cicle
de cinema amb un film sorpresa. En concret, enguany hi

haurà una quinzena de projeccions que, com sempre, aple-
garan centenars de persones en aquest emblemàtic espai.  

A I T A N AQUI ÉS?

ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

El periodista Bernat Salvà ha publicat
aquesta crònica del viatge a peu que va
fer per la seva Mallorca natal durant 22
dies. Es tracta d’un projecte personal que
el va portar a recórrer més de 500 quilò-
metres en quinze etapes. Gràcies a la tra-
vessa, redescobreix l’illa i ho aprofita per
conèixer personalitats i l’ombra de per-
sonatges històrics.

Llibres

Vorera de mar
Bernat Salvà

|Octopath Traveler
És un videojoc de rol japonès per a totes les plataformes. Consisteix a fer

combats i resoldre reptes mentre el jugador va avançant d’escenari.
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Viuen línia

La cantant Aitana Ocaña (Sant Climent de Llo-
bregat, 1999) ha guanyat dos guardons en la

primera edició dels Premis Nacionals de Música.
En concret, s’ha emportat el premi a la Millor

cançó de música electrònica per Los Ángeles i el
premi ex aequo a la Millor cançó de música ur-
bana per Miamor, amb Rels B. Es tracta de dos

reconeixements destacats que mostren la versa-
tilitat de l’artista en diferents gèneres musicals i
que permeten a la cantant ampliar el seu pal-
marès. Cal recordar que Aitana va saltar a la
fama en participar a Operación Triunfo i que,

després d’això, va començar a despuntar amb
cançons que molt aviat sonaven arreu del món.
Destaca per haver col·laborat amb artistes com
Sebastian Yatra, Morat o Cali y el Dandee, per fer
cinema i televisió i també per tenir diversos gu-

ardons, com els dels 40 Music Awards. 

Famosos

Ser una reconeguda cantant 
Les seves cançons fa temps que sonen arreu del món

Ha rebut dos nous guardons
Ho ha fet en la primera edició dels Premis Nacionals de Música

Felicitacions pels reconeixements
Els fans li donen l’enhorabona per ampliar el seu palmarès
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

SET

A l’estiu és necessari beure aigua prou
sovint, encara que no en tinguem ganes 

DIETA

HIDRATACIÓ

BELLESA

E S T I L S  D E  V I D A

iNUTRICIÓ
L’aigua és la millor recepta per a l’estiu, i no només la de les pisci-
nes. Poder refrescar-se és vital, però quan pugen les temperatu-
res, l’aigua és necessària per a una cosa encara més important:
mantenir-se hidratat. Tot i que sembla una obvietat, cal tenir-ho
en compte, perquè les persones tenim una resistència tan gran a
la manca d'aigua, a causa de les nostres èpoques d'escassetat de
fa mil·lennis, que no sentim set fins que ja estem deshidratats. 

El primer pas és beure aigua regularment, fins i tot si no en
sentim la necessitat. Una bona manera d’aconseguir-ho és apro-
fitar altres fonts d’aigua com les fruites i verdures fresques, la llet
i el iogurt, el te i el cafè, els sucs, batuts, refrescos...  I menjar mol-
tes amanides, sopes fredes, gaspatxos... No cal dir que els pro-
ductes de temporada són una garantia de salut.    

Alhora, l’aigua també és el millor tractament de bellesa possi-
ble. La deshidratació afecta directament la nostra pell i aquesta
és una altra bona raó per beure suficient i seguir una dieta ade-
quada. Però les temperatures elevades sovint exigeixen, a més,
hidratar diàriament la pell del rostre i del cos amb cosmètics –tan
naturals com sigui possible– que satisfacin la set de la pell. 

La recepta més efectiva per a l’estiu

Per raons d’origen evolutiu, les persones som 
tan resistents a la set que podem deshidratar-nos 

Les claus

Cal incloure a la dieta plats rics en aigua,
com sopes fredes, amanides o gaspatxos

La pell es veu afectada especialment a l’estiu 
i s’ha de mantenir hidratada regularment
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